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گفت وگوی صبا با سهیل موفق کارگردان فیلم نوروز:

»نوروز« یک فیلم
 صددرصد خانوادگی است

ویژه چهل و دومین جشنواره بین المللی فیلم فجر

چه شد که تصمیم به ساخت فیلم سینمایی با مضمون )آیین و رسوم نوروزی( گرفتید؟
حدودا پنج، شش سال پیش بود، هنوز »پاستاریونی« به مرحله تولید نرسیده بود و در تدارک ساختش بودم که متوجه 
شدم دخترم جانا توجه بسیار زیادی به جشن کریسمس و بابانوئل دارد. می دیدم که چگونه مجذوب کریسمس و موضوعات 
پیرامونش شده و علاقه مند به پیگیری محصولات فرهنگی ای که در این راستا تولید شده، است و با این که در آن زمان یک سال 
و نیم بیشتر نداشت، از نوع رفتارش کاملا پیدا بود که آن ها سوالات زیادی در ذهنش ایجاد کرده اند. اولین سوالی که در ذهنم 
ایجاد شد، این بود که پس عید نوروز و ارتباط و شناختش با نسل های مختلف چیست؟ بعد از آن هم وقتی جستجو کردم و 
از افراد زیادی در سنین مختلف پرس و جو کردم متوجه شــدم که چقدر درباره نوروز کم کاری شده است. در واقع با دیدن 
بی توجهی به این جشن باستانی و قصه ها و افسانه های ارزشــمندی که دارد و دوازده کشور در دنیا آن را جشن می گیرند؛ 

تصمیم گرفتم موضوع فیلم جدیدم نوروز باشد.

در دورانی که برای ساخت »نوروز« تحقیق می کردید آیین و رسوم یا افسانه دیگری هم به این اندازه جذبتان 
کرد که به ساخت فیلم در موردش فکر کرده باشید؟

به نظرم یک فیلمســاز دائما باید در حال جســتجوی موضوعات با اهمیت، بکر، کار نشــده یا کمتر کارشــده، جذاب و 
مخاطب پسند باشد. من هم از این قاعده مستثنا نیستم. هم قصه و هم فیلمنامه هایی با همین رویکرد و ساختار به لحاظ مدل 
روایی دارم، اما بخاطر فرم و ساختار جدیدی که مد نظرم اســت و فیلم »نوروز« هم نمونه ای از همین رویکرد است، منتظر 

گرفتن بازخورد از منتقدین عزیز و مخاطبین محترم فیلم هستم تا با دیدگاه درستی به سمت فیلم جدیدم حرکت کنم.
ساخت فیلم سینمایی »نوروز« با چه چالش هایی همراه بود؟

از پنج سال پیش، پس از طراحی قصه نوروز به دنبال شخص یا سازمانی بودیم که با درک اهمیت این داستان حاضر به 
سرمایه گذاری در فیلم »نوروز« شود. در تمام این پنج سال قصه مان را رها نکردیم و مدام جلسات متعددی  برایش ترتیب 
می دادیم. این که چنین قصه ای با چنین اهمیتی در سطح ملی و بین المللی، پنج سال معطل جذب سرمایه گذار باشد بیش 
از چالش، یک درد عمیق را برای ما به وجود آورد. طبیعتا در بخش تولید نیز دچار چالش هایی بودیم که دلیل اصلی ا ش 
ســرمایه گذاری صد درصدی محمدرضا نادری تهیه کننده فیلم در بخش خصوصی و عدم حمایت نهادهای متولی فرهنگ 

جامعه در این فیلم بود.
در دوران تولید »نوروز« برایتان پیش آمد که به تغییر بازیگر یا برخی از عوامل فیلم فکر کنید؟ 

به دلیل برخی از مسائل، پیش  تولید فیلم طولانی تر از مدتی که پیش بینی کرده بودیم شد. به همین دلیل تعدادی از دوستان 
و همکارانمان در پشت دوربین به جهت ترافیک کاری که داشــتند، موفق به ادامه این راه نشدند و مجبور شدم مجددا افراد 
شایسته ای را جایگزین این بزرگواران بکنم. اما در مورد هنرمندان بزرگ جلوی دوربین خیر و تا پایان فیلم صمیمانه بهترین 
همراهی و همکاری را با من و »نوروز« داشتند. من همیشه سعی می کنم انتخاب اولم به قدری حساب شده و درست باشد که 

در میانه  راه دچار تردید نشوم و تا امروز به لطف خدا کارها  همین گونه پیش رفته است.
پیش بینی خودتان از بازخورد فیلم سینمایی »نوروز« در جشنواره چیست؟

من به رقم تمام سختی هایی که در این سال ها متحمل شدم، تمام زحمتم را برای ساختن 
فیلمی در قد و قواره اهمیت یک آئین باستانی ایرانی، کشیده ام و صبر می کنم تا نتیجه آن را 

در جشنواره و اکران لمس کنم.
اکران عمومی »نوروز« را چطور می بینید؟

فیلم های مناسبتی مثل فیلم های کریسمسی باید در زمان مناسبت مدنظر اکران 
شوند. لذا امیدوارم اکران فیلم »نوروز« در مناسبت عید نوروز اتفاق بیفتد.

در بین آثار شــما فیلم های موفقی در حورزه کودک و نوجوان دیده 
می شــود. درحالی به دلایل مختلفی اغلب فیلمســازان برای تولید 
فیلم هایشان به سمت این حوزه نمی روند و سینمای کودک و نوجوان 
ما سال هاست که مظلوم واقع شده، با توجه در چنین شرایطی شما 

چطور با فراغ بال به سمت این حوزه می روید؟ 
ما چیزی به عنوان سینمای کودک نداریم. سینمایی وجود دارد به عنوان 
سینمای کودک و خانواده. و در این سینما مسائلی مطرح می شود که با 
رویکرد کودک یا خانواده، داســتان هایی با تمرکز بر انسجام این نهاد 
اجتماعی مهم تعریف می کند. هدف این گونه از سینما علاوه بر تولید 
ســرگرمی،  قرار گرفتن در کنار والدین، برای تربیت نسل آینده 
اســت. این تربیت زمانی اتفاق می افتد که در هر اثر، نکاتی برای 
تک تک اعضای یک خانواده وجود داشته باشد. فیلم با کیفیت در 
این ژانر باید بتواند از لحظه ابتدایی تا پایــان فیلم کل خانواده را با 

خود همراه کند.
اگر صحبت خاصی در  خصوص جشنواره فیلم فجر دارید؛ 

بفرمائید
من سال هاست چه در تلویزیون و چه در سینما برای مخاطب خانواده 
تولید محتوا نموده ام و طبیعی است که تلاش کنم. پس از اقبال در جشنواره کودک و نوجوان 
با فیلم های »شکلاتی« و »پاستاریونی«، حالا با »نوروز« به جشنواره فجر بیایم به این امید که 

همه متوجه اهمیت فراوان و حیاتی آثار مربوط به کودک و خانواده شوند.
حرف آخر؟

در پایان می خواهم بگویم فیلم سینمایی »نوروز« به چند دلیل فیلم مهمی است؛ اول 
این که خوراک فرهنگی مناسب در ژانر کودک و خانواده روز به روز کمتر شده است. دوم 
این که این خوراک فرهنگی با پرداختن به یکی از مهم ترین آئین های باستانی ما همراه 
شده است. در نظر بگیرید که در چنین فیلمی استاد بزرگ بازیگری علی نصیریان عهده دار 
ایفای یک نقش اسطوره ای شده است. خاطرنشان می کنم که دیگر هنرمندان حاضر 
در این فیلم همه از بزرگان فرهنگ این کشور هســتند و با همدلی خود کمک دادند 
که اثری متفاوت خلق شود. ممکن است از صحبت هایم به نظر تبلیغ این فیلم باشد، 
اما صادقانه به شما می گویم که تمام تلاش خود را برای ساخت اثری کرده ام که در 
این روزهای فقیر به لحاظ پاس داشت آئین ها، اثری ماندگار شود. اثری که تلاش 
می کند نشان دهد ما نیز در ســاخت آئینی و باستانی همچون آثار کریسمسی 

حرفی برای گفتن داریم. 


